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گروه علمی و آموزشی - وزیر علوم با تاکید بر اینکه آموزش ترم 
آینده دانشجویان جدیدالورود حضوری است، گفت: فعلا برنامه این است 
که دانشــگاه ها اگر بتوانند کلاس های آموزشی دانشجویان جدیدالورود 
را به صورت حضوری شــروع کنند. چرا که آنها باید محیط دانشــگاه را 
بشناسند و با اساتید آشنا شوند  و به طور کلی از محیط دانشگاهی آشنایی 
کسب کنند. دکتر منصور غلامی ضمن بیان این مطلب گزارشی از وضعیت 
آموزش دانشگاه ها در شرایط کرونا ویروس ارائه داد و اظهار کرد: از سال 
گذشته یکی از کمیاب ترین مدل انتشار یک بیماری با شیوع گسترده تحت 
عنوان کرونا، کشور ما و سایر کشورهای دنیا را درگیر کرد و فارغ از اینکه 
مجموعه وزارت بهداشت کشور به سرعت توانستند به این موضوع ورود 
پیدا کنند، مجموعه های دانشگاهی نیز همانند بسیاری از مراکزی که نیازمند 
تجمع افراد برای انجام فعالیت های اجتماعی، فرهنگی، علمی و آموزشی 
بود با فاصله حدود یک هفته  فعالیت های حضوری خود را متوقف کردند، 
این در حالی بود که پیش بینی از روند ویروس وجود نداشت. وی اظهار 
کرد: در فاصله حدود ۱۰ روز همه دانشگاه های ما توانستند آموزش های 
غیرحضوری خود را شــروع کنند و به تدریج دانشجویانی که برای یک 
بازه زمانی مشــخص دانشــگاه را ترک کرده بودند به تدریج و با سرعت 
بالا مجددا به محیط های دانشگاهی وصل شدند. وزیر علوم خاطرنشان 
کرد: دانشگاه های ما با کمک زیرساخت ها، امکانات فنی و نیروی انسانی 
متخصص شرایط متفاوتی در ارائه آموزش های مجازی داشتند اما با این 
وجود تا پایان اسفند ماه تقریبا اکثریت قابل قبولی از این مراکز توانستند 
دانشجویان خود را از طریق سیستم های آموزش مجازی به اساتید متصل 

و دروس آموزشی خود را آغاز کنند.
برگزاری مجازی بیش از ۹۵ درصد دروس دانشگاهی 

دکتــر غلامی خاطرنشــان کرد: اگر قبل از شــیوع ویروس کرونا 
می خواســتیم در خصوص آموزش مجازی در دانشگاه ها صحبت کنیم 
شــرایط آن غیرقابل پیش بینی بود. چرا که بطورکلی مراکز آموزش عالی 
ما پیش بینی برای این موضوع نکرده بودند اما با اســتفاده از توان علمی 
اســاتید و دانشــجویان این امر به خوبی پیش رفت و اساتید جوان ما با 
کمک مهارت ها و با تجارب، توانستند جمع موثری از تیم آموزشی را در 
دانشگاه ها فراهم آورند؛ به طوری که بیش از ۹۵ درصد کلاس های دروس 
دانشــگاهی به صورت مجازی برگزار شد، در حال حاضر دانشگاه ها در 
حال برگزاری امتحانات خود هستند و طی روزهای آینده فرآیند ارزشیابی 
فعالیت دانشــجویان در طول ترم را انجام خواهند داد. وی تاکید کرد: در 
حال حاضر وزارت علوم و دانشگاه ها هر کدام دستورالعمل های متعددی 
در خصــوص نحوه امتحانات پایان ترم را تنظیــم و به اجرا درآوردند و 
وزارت علوم صرفا یک ستاد هماهنگ کننده و ناظر بر مصوبات عمومی 
آموزش عالی است. به همین جهت دانشگاه ها در چهارچوب ضوابط و 
مقررات اختیار و استقلال لازم در حوزه فعالیت های خود را داشتند. وزیر 
علوم تاکید کرد: ما با رصد فعالیت دانشگاه های دنیا به ویژه دانشگاه های 
برخی کشورهای توسعه یافته دریافتیم که آنها نیز تقریبا فرآیند ما را طی 
کردند. تفاوت ها شــاید در دسترسی بیشتر و بهتر آنها به زیرساخت ها و 
امکانات سخت افزاری بوده است اما در برنامه ریزی، مدیریت و برخورد 

با موضوع تقریبا مثل هم بودیم. به طوری که دانشگاه های ما هیچ روش 
اســتاندارد و خوبی را برای جلوگیری از توقف فعالیت های آموزشی در 

دانشگاه ها به کار گرفتند.
وضعیت دانشگاه ها در نیم سال آینده

وزیر علوم به پیش بینی های وزارت علوم از وضعیت دانشگاه ها در 
نیم سال آینده اشاره کرد و گفت: پیش بینی های ما در این خصوص بیشتر 
متکی به نظرات وزارت بهداشت و ستاد ملی مقابله با کرونا است. بنابراین 
یکی از عوامل و محورهای اصلی برای اینکه به ما بگوید ما با چه شرایط 

و وضعیتی روبرو هستیم این ستاد می باشد.
باید آموزش مجازی را با دقت ادامه دهیم

به گفته دکتر غلامی، اما آنچه که ما می شــنویم و در جلســات نیز 
صحبت می شود با احتیاط بسیار بالا فرض را باید بر این بگذاریم که سال 
آینده نیز با تهدید شیوع کرونا ویروس مواجه هستیم و اگر برنامه ریزی 
خود را با دقت انجام بدهیم نیز باید آموزش مجازی را با دقت ادامه دهیم. 
اگر این بیماری برطرف شد طبیعی است که روش حضوری دانشگاه ها 
به عنوان یک روش سنتی و مرسوم دانشگاه ها است و لازم نیست برنامه 
زیادی را تدارک ببینیم. همین که محیط های دانشــگاهی از نظر رفاهی 

پذیرای دانشجویان باشد موضوع قابل حل است.
آماده باش دانشگاه ها برای برگزاری مجازی امتحانات

وزیــر علوم با بیان اینکه در حال حاضر دانشــگاه ها در حال آماده 
شدن تا ترم آینده به صورت مجازی برگزار کنند، گفت: در این خصوص 
دستورالعملی از سوی معاونت آموزشی وزارت علوم به دانشگاه ها ارسال 
خواهد شــد که در آن تکلیف دروس عملی و دروسی که نیاز به حضور 
عملی دانشجویان دارد، تعیین تکلیف شود. البته دانشگاه ها با تدابیری که 
می اندیشند می توانند این کلاس ها را برگزار کنند،چرا که دانشجویانی که 
در شرف فارغ التحصیلی هستند باید تمام دروس خود را برگزار کنند. در 
مجموع نیم سال آتی یک نیم سالی است با پیش بینی آموزش مجازی و 
تنها بخشی از دروس به صورت  حضوری که عملا تحت عنوان آموزش 

ترکیبی یاد می شود، برگزار خواهد شد.
ارزیابی مجازی دانشجویان

دکتــر غلامی در خصوص نحوه ارزیابی و برگزاری امتحانات نیم 
سال جاری دانشجویان نیز گفت: اساتید از گذشته نیز محور تصمیم گیری 
در خصوص نحوه ارزیابی دانشجویان بودند بنابراین برخی از آنها ارزیابی 
دانشجویان را در طول ترم انجام می دهند و بخشی را نیز در امتحانات پایان 
ترم تعیین تکلیف می نمودند اما در ترم جاری این اختیار با اساتید است که 
به چه نحوی باید دانشجو را ارزیابی کنند. توصیه  ما در این خصوص به 
همه اساتید به خصوص اساتید جوان ابلاغ شده است و مدل هایی را برای 
نحوه برگزاری امتحانات اعلام کردیم که در این ابلاغیه سه مدل ارزیابی 
پیشنهاد شد با این وجود در نهایت ارزیابی ها توسط اعضای هیات علمی 
انجام می شود. وزیر علوم گفت: ما تصور می کنیم ارزیابی های پایان ترم 
دانشجویان یک ارزیابی قابل قبول و کیفی است. فارغ از اینکه گاهی نقد 
و نقص هایی را برای امتحان مجازی مطرح می کنند که ما چهارچوب های 
کلی آن را به دانشگاه ها ابلاغ کردیم. وزیر علوم در خصوص میزان کیفیت 
آموزش در شیوه مجازی، تاکید کرد: طی مدت آموزش مجازی دانشگاه ها 
شــرایط به گونه ای پیش رفت که بســیاری از ابهامات آموزش مجازی 
برطرف شــد و اســاتید بر خلاف دوره های حضوری آنچه که در توان 
علمی داشتند در اختیار فضای مجازی قرار دادند. حتی اساتیدی که برخط 
نیســتند فایل های خود را ذخیره می کنند و به راحتی قابل دسترسی برای 
همه دانشجویان است. بنابراین اعضای هیات علمی متوجه این موضوع 
هســتند که آنچه که ارائه می دهند در تمامی دانشگاه های کشور دست به 
دست خواهد شد و دقت بالایی صورت گرفته است. دکتر غلامی گفت: 

من مطمئن هســتم تلاش تمامی اعضای هیات علمی  این است که آنچه 
را کــه عرضــه می کنند با کیفیت بالا و با حداکثر کیفیت ممکن در اختیار 
دانشجویان قرار می دهند بنابراین آموزش های ما در شیوه مجازی کیفی تر 
شده است و حتی دانشجویان می توانند به صورت مجازی دروس خود 

را توسط استاد دانشگاه های دیگر دریافت کنند.
شروع باب جدید در عرصه آموزش دانشگاه ها

وزیر علوم، گفت: خوشــبختانه تجربــه خوبی از آموزش مجازی 
به دســت آمد و یک باب جدیدی در عرصه آموزش باز شــد، حتما در 
نیم سال های آتی این شیوه آموزش تکمیل خواهد شد. تلاش ما این است 
که در ســال های آینده این ظرفیت را حفظ کنیم چرا که در گذشته صرفا 
برخی دروس در برخی دانشگاه ها آموزش حضوری داشتند اما در شرایط 
فعلی این زمینه فراهم شــده اســت که همه دانشگاه ها در درس هایی که 
مایل هســتند به آموزش مجازی دسترسی داشته باشد. وزیر علوم تاکید 
کرد: ما دانشــگاه های بسیار زیادی با قابلیت های بالا در کشور داریم، به 
طوریکه برخی دانشگاه های ما با حدود ۵۰۰ هیات علمی توانسته است 
تاثیرگذاری های زیادی در عرصه ملی و بین المللی داشــته باشد بنابراین 
اینکه تعدادی از روســای دانشــگاه ها با یکدیگر همکاری و همفکری 
می کنند و مخالف آن نیســتم اما تعــدادی از این مراکز نمی توانند مبنای 
ارزیابی کیفی دانشگاه ها باشد. وزیر علوم همچنین با تاکید بر اینکه قریب 
به ۵۰ دانشــگاه قوی در کشــور داریم که دانشگاه ها و مراکز علمی دیگر 
کشور را تحت پوشش قرار می دهد. به خصوص در مراکز استان ها پوشش 

علمی و اجرایی سایر دانشگاه ها به خوبی انجام می شود.
آغاز فاز جدید طرح ساماندهی مراکز آموزش عالی

دکتــر غلامی با تاکید بر اینکه فاز دیگر طرح ســاماندهی آموزش 
عالی به زودی به اجرا خواهد درآمد، گفت: بر اساس این طرح امکانات 
دانشگاه های کوچک در شهرهای دیگر  به سمت تقویت آموزش عالی در 

شهرهای کوچک با زیرساخت های مناسب انجام می گیرد.
به گفته وزیر علوم، زیرساخت ها در بحث آموزش مجازی، اینترنت 
و اتصال به شبکه اینترنتی اســت. خوشبختانه وزارت ارتباطات در این 
دوره کمــک کردنــد و امیدواریم در دوره بعد نیز کمک کنند تا به خوبی 
این آموزش را برگزار کنیم. وی تاکید کرد: تلاش ما این بوده است که در 
استان ها و سایر شهرها بتوانیم زیرساخت های اینترنتی آموزش مجازی را 
تقویت کنیم. از نظر ســخت افزاری نیز اغلب دانشگاه ها از طریق اتصال 
به دانشــگاه های بزرگ و مراکز نزدیک به خود از برخی سرورها استفاده 
کنند. هر چند تهیه این زیرســاخت ها کار بسیار سختی نیست. بنابراین 
کوچک یا جوان بودن دانشــگاه ها دلیل بر این نیست که از دانشگاه های 

بزرگ عقب تر هستند. 
جزییات اجرای یک طرح

وزیر علوم به جزئیات اجرای طرح ساماندهی مراکز آموزش عالی 
اشاره کرد و گفت: این طرح نوعی چینش مراکز آموزش عالی بر اساس 
آمایش، ماموریت های علمی و کیفی سازی است تا از رها شدگی، تک کار 
کردن و پراکندگی آموزش عالی در کشور و واحدهای آن جلوگیری شود 
که البته بخش های زیادی از این طرح اجرایی شده و بخش های دیگری نیز 
در سال پیش رو انجام خواهد گرفت. در واقع یکپارچگی منظم و هدفمند 

در آموزش عالی اتفاق خواهد افتاد.
علت برخی مقاومت های اجرای طرح ساماندهی

وزیــر علوم در خصــوص برخی مقاومت ها بــرای اجرای طرح 
ســاماندهی مراکز آموزش عالی نیز گفت: این مقاومت ها بیشتر به دلیل 
ناآشــنایی و عدم شناخت با اهداف برنامه صورت می گیرد و ما تا جایی 
که ممکن است تلاش کردیم نگرانی های محلی و منطقه ای در این زمینه 
را کم کنیم یعنی قرار نیست آموزش عالی بدون توجیح کافی و ماموریت 

مشخص از یک محلی برچیده شود. بنابراین در جاهایی که لازم است این 
مراکز باقی خواهد ماند، اینکه از یک مرکز مســتقل کوچک فعلی به یک 
مرکز بزرگ وصل کنیم نباید نگرانی را داشته باشند. چرا که آنها می توانند 
از پشتیبانی مراکز علمی بزرگ بهره مند شوند تا خدمات با کیفیتی را ارائه 
دهند و دانشــجو می داند کمبودهای دانشگاه آنها از طرف یک دانشگاه 
بزرگ پشتیبانی می شود. وی ادامه داد: طرح فوق یک طرح مطالعه شده ای 
است و اگر اجرایی شود ارتقای کیفی آموزش عالی را خواهیم داشت به 
ویژه در رتبه بندی های جهانی رتبه ما بالاتر خواهد رفت و ما نمی توانیم 
در حال حاضر با این وضعیت فعلی در عرصه های جهانی جایگاه خود را 
حفظ کنیم. یعنی اینکه تعداد زیادی از اعضای هیات علمی وجود دارد که 
در شبکه علمی بزرگ جهانی حضور ندارند. در حالیکه ظرفیت علمی آنها 
بالاتر است و اگر طرح ساماندهی اجرا شود تلاش های مراکز با یکدیگر 
اجرا خواهد شــد. دکتر غلامی گفت: در حال حاضر ما بسیاری از مراکز 
جــوان با هیات علمی بالایی داریم کــه به هیچ عنوان در رتبه بندی های 
علمی حضور ندارند و قطعا از ظرفیت حضور کشور ما در رتبه بندی های 
بین المللی کنار گذاشته شده است در حالیکه طرح ساماندهی می تواند آنها 
را در یک محور مشخص قرار بدهد و اصل هدف طرح نیز کیفی سازی و 
ماموریت مدار کردن دانشگاه ها است تا دانشگاه ها بر اساس ماموریت و 

اولویت های تعیین شده فعالیت کنند.
اجرای طرح ساماندهی در دانشگاه های کوچک

دکتر غلامی با تاکید بر اینکه هشت سال برای تدوین طرح ساماندهی 
مراکز آموزش عالی کار شــده است، گفت: در حال حاضر اجرای طرح 
در برخی دانشــگاه ها نظیر علمی کاربردی، پیــام نور، فنی و حرفه ای و 
برخی دانشگاه های کوچک انجام شده است اما حجم بزرگ آن که شامل 
دانشــگاه های دولتی است در هفته های پیش رو و تا پایان امسال اجرایی 

خواهد شد.
آغاز سال تحصیلی آینده به صورت ترکیبی

وزیر علوم در خصوص زمان آغاز سال تحصیلی آینده نیز گفت: ما 
مشکلی برای تحصیل دانشجویان دوره تحصیلات تکمیلی در ترم آینده 
نداریم و این دانشجویان می توانند سال تحصیلی جدید خود را با یک یا 
دو هفته با تاخیر شروع خواهند کرد اما با توجه به اینکه سازمان سنجش 
آموزش کشور اعلام کرده است برای اعلام نتایج نهایی داوطلبان آزمون 
سراســری کارشناسی و کاردانی در فشرده ترین شکل حداقل به ۴۵ روز 
زمان نیاز دارد، بنابراین نتایج کنکور حدودا تا ۱۵ مهر اعلام می شود تا ثبت 
نام این دانشجویان در دانشگاه ها انجام شود. به همین جهت کلاس ها قبل 
از پایان مهر آغاز خواهد شد اما دانشجویان از اول آبان ماه با اطمینان بیشتر  

کلاس های آموزشی خود را شروع خواهند کرد.
ترم آینده را بهمن ماه آغاز نمی کنیم

دکتر غلامی افزود: به هیچ عنوان ترم آینده را بهمن ماه آغاز نمی کنیم 
چرا که با وقت و عمر دانشجویان سر و کار داریم و وقتی که می توانیم این 
موضوع را مدیریت کنیم چرا باید فضا را خالی کنیم و آن را به یک زمان 
دیگر موکول کنیم. ضمن اینکه مشــخص نیست بهمن ماه شرایط شیوع 
کرونا بهتر خواهد شد. لذا ما آمادگی کامل داریم با شرایط فعلی ترم آینده 
را شــروع کنیم و فرار کردن از مشــکلات و به آینده موکول کردن کاری 
را درســت نمی کند ضمن اینکه ممکن است تعدادی نیز در این موضوع 
بخواهند شرایط را به هم بریزند.مثلا فردی اصلا داوطلب کنکور نیست و 
به دلایل اهداف و برنامه های خود اصلا نمی خواهد در کشور ما آزمونی 

برگزار شود. باید مراقب این گونه افراد باشیم.
آموزش ترم آینده دانشجویان جدیدالورود حضوری است

وزیر علوم با اشاره به اینکه آموزش ترم آینده دانشجویان جدیدالورود 
به صورت حضوری خواهد بود گفت: فعلا برنامه این است که دانشگاه ها 

اگر بتوانند کلاس های آموزشــی دانشجویان جدیدالورود را به صورت 
حضوری شــروع کنند. چرا که آنها باید محیط دانشــگاه را بشناسند و با 
اساتید آشنا شوند  و به طور کلی از محیط دانشگاهی آشنایی کسب کنند.

به گفته دکتــر غلامی، آموزش دانشــجویان جدیدالورود بعد از 
حضوری به ســمت آموزش مجازی منتقل خواهد شــد. لذا برنامه این 
اســت که آموزش دانشجویان را جدیدالورود را برای ترم مهر حضوری 
انجام دهیم و این امکان برای دانشگاه ها وجود دارد و تعداد جمعیت این 
دانشجویان نسبت به جمعیت کل دانشجویان یک دانشگاه پایین است و 
دانشگاه ها نیز می توانند تا جایی که ممکن است خدمات رفاهی را برای 
آنها عرضه کنند ضمن اینکه اگر دانشجویان در دانشگاه ها پذیرش شوند 
در صورت نیاز خوابگاه در اختیار آنها قرار خواهد گرفت. وزیر علوم در 
خصوص صدور مدارک تقلبی از سوی برخی مراکز و موسسات آموزش 
عالی کشــور نیز گفت: فضای دستگاه های مختلف ما در کشور متکی به 
مدرک تحصیلی افراد اســت به خصوص اینکه بعد از اشتغال بسیاری از 
افراد دنبال مدرک می روند و تعداد زیادی از این مدارک ممکن اســت در 
راستای شغل آنها نباشد. در نتیجه اعتبار مدرک برای ارتقای شغلی موجب 
ارتقای حقوق و دســتمزد افراد خواهد شد. این امر در دوره ای به تدریج 
اتفاق افتاد و دستگاه های دولتی و غیردولتی به ویژه دولتی ها این موضوع 
را اعمال کردند تا اینکه این امر تشویقی برای سایر افراد شد تا سراغ مدرک 
گرایی باشند. خوشبختانه ما طی شش سال گذشته با توجه به ضوابط و 
مقررات جدید استخدامی کشور با کاهش مدرک گرایی مواجه شدیم اما 

آنچه که در گذشته اتفاق افتاده هنوز از طرف آن مشخص می شود.
روش استعلام اعتبار مدرک تحصیلی

دکتر غلامی با اشــاره به مهیا شدن شیوه استعلام مدارک تحصیلی 
توسط افراد گفت: درخواست ما این است که اعتبار مدارک تحصیلی را از 
وزارت علوم استعلام کنند تا ما پاسخ را به آنها بدهیم. ضمن اینکه سیستم 
برخطی که در حال حاضر در شبکه ملی کشور وجود دارد به راحتی امکان 
استعلام مدرک تحصیلی و دانشجو بودن افراد را مشخص می کند که تقریبا 
داده های وزارت علوم به این مرکز انتقال داده می شود. هر سازمان یا نهادی 
اگر بخواهد مدرک تحصیلی را استعلام کند می تواند با مراجعه به سیستم 
و وارد کردنو مشخصات  مدرک از محتوا و صحت مدرک اطلاع کسب 
کنند. به گفته وی، تعداد زیادی از مراکز غیر دولتی بارکدی را روی مدارک 
صادر شده برای دانشجویان ثبت کردند و می توانیم با اسکن این بارکد از 
اعتبار مدرک اطلاع کسب کرد. بنابراین به سمت شفاف سازی و قانونمند 

شدن حرکت می کنیم. 
موافق نیستم جوی در کشور ایجاد شود که همه مدارک دانشگاهی 
زیر سوال برود. تعدادی تخلف و تقلب نباید مجموعه با کیفیت آموزش 
عالی ما را زیر سوال ببرد. وزارت علوم در حوزه نظارت با جدیت بسیار 
وارد می شود. وزیر علوم  تاکید کرد: باید وضعیت ما به گونه ای پیش برود 
که در دنیا جایگاه علمی دانشــگاه ها افزایش پیدا کند. ما نباید خود را در 
کنار دولت های نوظهور که گاها بی شناســنامه هستند و حتی ملت خود 
نیز باور ندارند در یک مرزبندی جغرافیایی قرار می گیرند با آنها مقایسه 
کنیم. ملت ایران و کشور ایران با سابقه قوی تاریخی و فرهنگی حتما توان 
حضور قدرتمند را نیز در کنار سایر کشورهای دنیا را دارند. بنابراین توجه 
ویژه ای باید به جوانان انجام داد. چرا که در آینده تحولات جهانی به سمت 

فعالیت های علمی و فرهنگی حرکت می کند.
حمایت وزارت علــوم از ایده های خلاقانه مجموعه های 

کوچک استارت آپی
دکتر غلامی خاطر نشــان کرد: شاید بسیاری از مردم نمی دانند در 
کشــور از ۴۳ پارک علم و فناوری که وجود دارد ۳۷ پارک تحت پوشش 
وزارت علوم اداره می شــود، ضمن اینکه ۱۹۷ مرکز رشد تحت پوشش 
دانشگاه ها و پارک ها قرار گرفته است و ۱۸۰۰ شرکت دانش بنیان در این 
مناطق مســتقر هســتند و از بیش از ۵۰۰۰ شرکت دانش بنیانی که وجود 
دارد مابقی در پارک ها قرار دارند. وی در پایان خاطرنشان کرد: تلاش ما 
در وزارت علوم این است که از ایده های خلاقانه مجموعه های کوچک 
استارت آپی قبل از اینکه شرکت دانش بنیان شوند  حمایت کنیم. چرا که 
این مراکز به محض اینکه شرکت دانش بنیان می شونداز پارک ها خارج 
می شــوند. بنابراین تعداد شــرکت های دانش بنیانی که از سیستم خارج 
شــده اند بیشتر از ۱۸۰۰ دانش بنیان فعلی است و وزارت علوم بیشتر در 
حوزه تامین امکانات و پشتیبانی های لازم حمایت هایی از این شرکت ها 

انجام می دهد.

از "نحوه برگزاری ترم آینده برای نودانشجویان" 
تا "زمان اعلام نتایج نهایی کنکور"

وزیر علوم تشریح کرد:

گروه علمی و آموزشــی - پاهای 
چســبناک نوعی مارمولک به نام "گکو" 
می توانــد کلید پرده برداری از رموز یکی 
از اسرارآمیزترین اعضای بدن انسان یعنی 

غضروف باشد.
"گکو" که یک نوع مارمولک است، 
یکــی از گونه های مورد توجه اســت، نه 
فقط به دلیل اینکه از گونه های در معرض 
خطر انقراض است و رنگ پوست جذابی 
دارد، بلکــه به این دلیل که چیزی بیش از 
اینهــا در یک گکو وجــود دارد و آن هم، 
پاهای چســبناک این موجود است. طبق 
گفته محققان دانشــگاه "دلاور"، پاهای 
چســبناک گکو به شناخت ما از عملکرد 
داخلی غضروف انســان کمک می کند و 
می تواند برای تعویض غضروف در انسان 
مفید باشد. این موضوع بسیار قابل توجه 
اســت، زیرا غضروف یک ماده مرموز در 
بدن انسان است و نزدیک به یک قرن است 
که خواب را از چشمان دانشمندان ربوده 
است. اکنون دانشمندان می گویند پاهای 
چسبناک گکو ممکن است پرده از اسرار 

غضروف بردارد.
اخیراً انگشتان چسبناک این خزنده 
کاریزماتیــک الهــام بخــش اختراعات 
گســترده ای بوده اســت که از میان آنها 
می توان به نســل جدید لباس های شبیه 
به ســوپرمن اشــاره کرد که به سربازان 
آمریکایــی کمک می کند تا از دیوارها بالا 

بروند.
"دیوید بوریس" دانشیار مهندسی 
مکانیک از دانشــگاه دلاور می گوید: هیچ 
چیــزی در جهان ماننــد این]غضروف[ 
وجود ندارد. این یک مــاده خارق العاده 
اســت. ما از دهــه ۱۹۳۰ در حال مطالعه 
آن هســتیم و هنوز نمی دانیم که چه کاری 

انجام می دهد.
با این حال، "بوریس" و همکارانش 

برای شــناخت بیشــتر از غضروف گام 
برداشــته اند و این بدان معنی است که ما 
در حال پیشــروی به سمت مهندسی یک 
کلاس از اتصالات مصنوعی عالی هستیم 
که به عملکــرد واقعی غضروف نزدیک 

می شوند.
غضروف یک بافــت محکم و در 
عین حال انعطاف پذیر اســت که فضای 
بین استخوان ها را پر می کند و مانند کوسن 
عمل می کند و باعث می شود استخوان ها 
یکدیگــر را نســایند. کاهش اصطکاک 
میان اســتخوان ها برای سلامت مفصل و 
دوری از دردهــای مزمن مانند آرتروز که 
یک عارضه شایع در ۶۰ میلیون آمریکایی 

است، از وظایف مهم غضروف ها است.
"بوریس" می گویــد: هنگامی که 
غضروف از بین می رود، شما نمی توانید 
راه بروید و درد شدیدی خواهید داشت.

جامعه پژوهشــی مدت ها است که 
به وظیفه مهم روان کنندگی غضروف در 

این سؤال که مفاصل توجه دارد، اما 
این مــاده چگونه به 

روان کاری  این 
می یابد،  دست 
به شــکل یک 

راز در دنیای علم 
باقی مانده است.

یکی از فرضیات 
این اســت که اصطکاک کم 

است، زیرا یک لایه نازک از مایع 
ســینوویال بین ســطوح 
غضــروف در مفصــل 
وجود دارد که از برخورد 

اســتخوان با ســطح غضروف 
جلوگیری می کند.

با ایــن حال، این فرضیــه یکی از 
جذاب تریــن ویژگی هــای غضروف را 
توضیح نمی دهــد: اینکه غضروف واقعا 

چسبنده اســت، اما به راحتی در مفاصل 
جابجا می شود و طیف کاملی از حرکات 
را دارد. "بوریــس" می گویــد: خواص 
غیرمعمول بــدون هیچ دلیلی در طبیعت 
شکل نمی گیرند. این احتمال که یک ماده 
فوق العاده روان کننده مانند غضروف نیز به 
طور تصادفی حائز چسبندگی غیرمعمول 
شــده باشــد، برای من ناچیز است. این 
ویژگــی باید یک بخش مهم از داســتان 
روانــکاری غضروف باشــد که احتمالا 
تاکنون هیچ کس به آن دقت نکرده است.

"بوریــس" و همکارانش با کمک 
هزینه بنیاد ملی علوم آمریکا، در حال تحقیق 
در مورد این بخش از داستان غضروف ها 
هستند و با ساختن دستگاه های سفارشی 
برای انجام انــدازه گیری های منحصر به 
فــرد به دنبــال دریافت راز چســبندگی 
غضروف ها هستند. آنها تاکنون دریافته اند 
کــه غضروف به همان اندازه که پای گکو 
به ســطوح دیگر می چســبد، به سطوح 
اســتخوان می چسبد که استاندارد طلایی 
طبیعت را برای چسبندگی سطحی نشان 

می دهد.
گکو  پای  انگشــتان 
دارای میلیون هــا مــوی 

میکروســکوپی است 
که هر کدام جداگانه عمل می کنند 

تا انگشتان به سطوح مختلف بچسبند. از 
طرفی تکه های درشت غضروف نیز دارای 

برآمدگی هایی است که به همان روش کار 
می کنند و یکی یکی به سطح یک غضروف 
دیگر در مفصل می چسبند. این امر باعث 
ایجاد یک نوع مهر و موم بین دو ســطح 
می شــود و انواع مختلفی از تحمل فشار 
را ممکن می کند. فشار منفی، اتصالات را 
در کنار هم نگه می دارد، در حالی که فشار 
مثبت وزن بدن را پشتیبانی می کند و مایع 

روانکاری را از نشت در امان می دارد.
"بوریس" گفت: در موتور اتومبیل، 
باید سطوح را کمی جدا از هم نگه دارید 
تــا روغن کاری شــوند و این کار به طور 
مداوم انجام می شــود. اما ما دائماً در حال 
حرکت نیســتیم و به طور مداوم مفاصل 
خود را حرکت نمی دهیم. ما اغلب اوقات 
می نشــینیم، بنابراین طبیعــت به یک راه 
حل متفاوت بــرای روغن کاری مفاصل 

ما رسیده است.
"بوریس" کشــف کــرد که عمل 
مکیدن محکم بیــن دو قطعه غضروف، 
مســئول یکی دیگــر از رازهای متفاوت 
بــودن غضروف، یعنی شــکاندن قولنج 
است. هنگامی که ما قولنج انگشتان دست 
یا مفاصل دیگر بدن را می شکنیم، به طور 
ناگهانــی یک جدایی یا پارگی بین دو 
سطح بسیار چسبنده غضروف 

رخ می دهد.
همکارانش  و  "بوریــس" 
تحقیقات خود را در مورد غضروف 
و همه رازهــای موجود در 

مورد آن ادامه می دهند 
و ایــن یافته هــا جدیدتریــن 

موفقیت آنها و نتیجه کار ۱۰ ســاله 
آنها است.

نقش پای مارمولک در کشف اسرار غضروف انسان

گــروه علمی و آموزشــی - یک 
مهندس انگلیســی، با متصل کردن ماشین 
اصلاح به جاروبرقی موفق شده موهای خود 

را طی دوره شیوع کووید-۱۹ کوتاه کند.
یک مهندس انگلیسی، روش منحصر 
به فردی برای کوتاه کردن موهایش در دوره 

شیوع کروناویروس ابداع کرده است.
"فیل گرین"، اســتادیار ۵۴ ســاله 
مهندســی مکانیک، هوافضا و خودرو در 

"دانشگاه کاونتری" انگلستان، ابزاری ارائه 
داده که به کاربر کمک می کند تا به سادگی به 

کوتاه کردن موی خود بپردازد.
گرین، یک ماشین اصلاح سر را به لوله 
جاروبرقی متصل کرد تا بتواند موهای خود 
را با یک دســت و به دقت اصلاح کند. او از 
اختراع جالب خود، برای اصلاح موهایش 
طی دوره شیوع کروناویروس استفاده کرده 

است.

گرین در این باره گفت: من ابتدا تلاش 
کردم تا کاری را که آرایشــگر با دو دســت 
انجام می دهد، با کمک یک دست انجام دهم 
اما این کار ساده ای نبود و من باید راهی برای 
اصلاح کارآمد موها پیدا می کردم. به همین 
دلیل فکر کردم که شاید بتوانم ماشین اصلاح 
را به جاروبرقی متصل کنم و سپس این ایده 

را عملی کردم.
ابزاری که گرین ابداع کرده، بســیار 

ساده ساخته شده اســت. او اتصال انتهای 
دهانه جارو را قطع کرد و ســپس ماشــین 
اصــلاح را با کمک چســب حرارتی به آن 
چســباند. گرین برای امنیت بیشتر، از یک 

سیم نیز استفاده کرد.
گرین باور دارد که اختراع او علاوه بر 
افرادی که می خواهند موی خود را در خانه 
اصلاح کنند، برای آرایشــگاه ها نیز کارآمد 

خواهد بود.

وقتی جاروبرقی به ماشین اصلاح تبدیل می شود!


